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Teatrul real 
şi cel imaginar 

Cornelia Gheorghiu, diabolica, provocatoarea Abigai l d in 
Vrăjitoarele din Salem, sclipitoarea şi graţioasa Gwcndolyn din 
Ce înseamnă să fii Onest, misterioasa Maşa, iremediabil pustiită 
sufleteşte d in Pescăruşul, grava, fragila şi fanatica Ioană a Aba
toarelor, actriţa de obicei atît de sigură şi dezinvoltă pe scenă, 
e rezervată şi timidă în faţa întrebărilor noastre. 

- De i 
•complex, 
nu joc îi 
văzuţi de 

— Joci de zece ani, de la re
partiţie, mi se pare, pe vene
rabila scenă a Naţionalului ie
şean. Ai sent'uncntul sau „com
plexul" provinciei despre care 
s-a vorbii atît dc mult la „masa 
rotundă" a revistei noastre, 
anul trecut ? 

să ne ascundem ? Există acest 
desigur îl am şi eu, nu fiindcă 

Bucureşti, ci fiindcă nu sîntem 
critica dc specialitate. Repet, nu 

fiindcă nu sîntem apreciaţi, ci fiindcă nu 
sîntem văzuţi ! Nu numai că nu sîntem vă
zuţi, dar nici nu prea avem t imp să vedem 
la rîndul nostru ce se joacă în alte teatre. 
I n afară, bineînţeles, de turnee, fie ele de 
prestigiu sau de încasări, care trec pr in 
Iaşi... Dar cum aceste turnee nu sînt toate 
semnificative, ne lipseşte confruntarea cu cei
lalţi, verificarea în faţa colegilor noştri. 

— Cum te simţi pe scena Na
ţionalului ieşean ? 

— Cit t imp joc, foarte bine. Deşi sînt 
bucureşteancă, şi-aş minţi spunînd că nu 
mi-e dor de casa mea, dc străzile melc... 

— Şi nu aspiri să vii in 
Bucureşti ? 

— Aş minţi d in nou dacă aş spune că nu 
doresc să joc în Bucureşti, dar să f im rea
lişti : scenele care mă interesează sînt ocu
pate, iar eu nu ştiu, şi nu am t imp să 
aştept „pe afară". 

— Evident, la Bucureşti ex'istă 
un mai mare risc să nu joci. 
Gîndeşte-te la atîtea actriţe mari, 
care nu au avut un rol serios 
de stagiuni întregi. Ileana Pre-
descu, un exemplu. Sau Elena 
Bartoh, care după atîtea succese 
aici, in mod inexplicabil n-a iz
butit să apară pe nici o scenă 
din Bucureşti. 

— Poate că aceşti actori sau actriţe au 
răbdare să aştepte ; dar eu, şi aici îi răs
pund lu i Vasile Gheorghiu, al cărui interv iu 
l-am ci t i t cu atenţie, (am fost aproape co
legi, ne-a despărţit un an la Inst i tut ) — 
mă tem că nu ştiu să aştept, nu ştiu să am 
răbdare. El vorbea despre ştiinţa de a aş
tepta un rol . Dar există oare si o ştiinţă de 
a-ţi păstra cei treizeci de ani pentru toate 
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ro lur i le pe care ţi le doreşti ? Şi în sfîrşit, 
aparţin, ca şi Vasile Gheorghiu, unei gene
raţii (promoţia l u i — ' 61 , a mea — '62) 
poate ma i puţin curajoasă, poate mai mar
cată dc prejudecăţi... Promoţia noastră, fără 
să fie ..de aur " şi fără să spună cuvinte 
mar i , a plecat cu hună credinţă în teatrele 
d in ţară şi. majoritatea, a rămas la „posturi". 

— Să trecem de la subiectul 
..promoţie", la subiectul „Corne
lia Gheorghiu". .Pe cînd Şcn-De-
Sui-Ta P 

— Aceeaşi întrebare a fost lansată de Flo
r i n Tornea în revista . .Teatrul". Nu ştiu. Aş 
vrea, sînt o partizană a teatru lu i l u i Brecht, 
nu fiindcă Brecht a scris r o lu r i fantastice 
pentru actriţe ! Dar să nu uităm că Omul 
cel bun al l u i Andre i Şerban nu a fost încă 
. .uitat" . 

— în acest „ordin al brcchlie-
nelor" din care faci parte, ai 
fost, pe rind, Kattrin din Mut t e r 
Courage, Virginia din Galileo 
Gali le i şi acum Ioana Dark. 
Ce-ai cîştigat din această expe
rienţă ? 

— I n cazul l u i Berto l t Brecht, în mod 
special, am lucrat cu doi regizori germani : 
Fr i t z Bennewitz (Galilei) şi Hannes Fischer 
(Sfînta Ioana...). Experienţa a fost intere
santă : p r i m u l este un temperament l a t i n , a 
lucrat într-un st i l mai apropiat de cel al re
gizori lor noştri ; Fischer are o metodă ex
trem de riguroasă, uscată aş spune, ou o dis
ciplină severă, matematică. Hannes Fischer 
a jucat alături de Helene Weige) pe u n u l 
d in f i i i Anne i F ic r l ing , în regia l u i Berto l t 
Brecht. M i se pare u n noroc să lucrezi cu 
cineva care a colaborat direct cu Berto l t 
Brecht, chiar dacă ne gîndim că Breclvt-
tcoret ic ianul nu este deopotrivă cu Brccht-
dramaturgu l . Indieaţiile l u i Fischer erau în
totdeauna mic i parabole pentru înţelegerea 
unei situaţii, u n u i vers, chiar pentru un cu-
vînt. M-am aflat în faţa unei întîlniri rare : 
Sfînta Ioana... A m iub i t dintotdeauna acest 
personaj-mit pentru marea ei credinţă, 
pentru lupta nesfîrşită cu ea însăşi, cu slă
bic iuni le şi greşelile ei omeneşti, pentru lupta 
cu slăbiciunile şi greşelile celor d in j u r , pen
t r u adevărul, dreptatea şi iubirea de oa
meni , plătite p r i n moarte. Ioana Dark, adună 
aproape t o tu l : temele d in Omul cel bun 
şi Cercul de cretă, dorinţa finală a l u i Ga
l i l e i („Vreau să ştiu") şi celelalte Ioane, ale 
l u i Shaw. Anou i l h , Schiller. Toana l u i Brecht 
începe lungu l d r u m al cunoaşterii naivă şi 
credincioasă, slabă şi puternică, dar arsă de 
fanat ismul aflării adevărului. Şi nu- i uşor să 
m o r i ncgîndu-ţi dumnezeul (credinţa de-o 
viaţă), nu - i uşor să mor i crueifieîndu-te sin
gură — să afle cei ce rămîn că „Violenţa 
ajută acolo unde stăpînă e violenţa, şi pe 
om îl ajută doar cine c om" . 

— Spectacolul se joacă ? Aveţi 
public ? 

— D i n mot ive administrat ive , ma i rar. A m 
avut doar 16 spectacole. Avem u n plan mare 

d e deplasări. Colectivul s e dispersează... Cam 
aşa s e întâmplă şi cu alte spectacole bune, 
ca Pescăruşul, Noaptea Iguanei, Bolnavul în
chipuit... 

— Te satisface critica specta
colului ? 

— Este un spectacol care nu putea să nu 
se bucure dc atenţia c r i t i c i i . (Pentru că este 
un Brecht, pentru că este în premieră pe 
ţară, pentru că poartă semnătura regizorală 
ă u n u i brechtian „de baştină".) Dar „Săp-
lămîna" notează scurt, ironic, că este „un 
spectacol pentru specialişti" şi că s-a depus 
„o muncă cît pentru alte două montări". 
Este foarte adevărat, dar mă întreb, ce alte 
două montări ar f i preferat „Săptămîna" şi 
ce specialişti avea în vedere : specialişti în 
teatru l brechtian, în teatru, în general, sau 
în economie politică ? Sfînta Ioana a Aba
toarelor pare o lecţie de economie politică, 
dar specialiştii (dacă sînt) nu sc opresc la 
pr ima lectură, care este înşelătoare. Muncă 
dublă ? E i bine, da. No i ne-am putut per
mite . A v em u n colectiv mare de actori de
votaţi, o scenă (rară !) cît o catedrală, şi 
fără frică vom monta stagitinea v i i toare, 
poate tot în premieră pe ţară, Danton de 
Garni! Petrescu ! 

— Ai jucat în piese de 
Shakespeare ? 

— Viola , în Noaptea Regilor, în regia l u i 
Crin Teodorescu. Intîlnirea mea cu Crin Teo-
doreseu a fost hotărîtoare. Deşi spectacolul 
nu a avut succes, r o l u l a rămas pentru 
mine, într-un fel, o victorie personală. A m 
simţit atunci că mă remodelez. Era în 1966. 
Jucasem foarte m u l t , ştiţi cum e în pro
vincie, cînd v i i după repar t i za re ! Eşti dis
tribuită în aproape toate spectacolele şi, la 
u n moment dat, pub l i cu l arc impresia că ţe 
cunoaşte de f in i t i v , şi nu mai aşteaptă n imic 
dc la tine ! I n acole momente, datorită l u i 
Cr in Teodorescu, am simţit că m-nm trans¬
format în adîncul fiinţei mele, a m aflat 
parcă şi o nouă înfăţişare, no i gesturi, p r i 
v i r i , gînduri... 

— Te mai gîndeşti la Shake
speare? Ai dori să foci Ofelia, 
Julieta ? 

— Nu . Nu . 
— De ce ? Din spirit de 

frondă P 
— D in religiozitate. 

— Am uitat că faci parte din 
„ordinul sfînt al brcchtienelor"! 

— M-aţi înţeles greşit. Ofelia, Jul ie ta . nu 
sînt or icui hărăzite... Este necesară o conste
laţie fericită... 

— Crezi oare că nu le-ai pu
tea juca ? 

— Cine oare mi-ar putea oferi sentimen
t u l împlinirii lor ? 

— Regizorul... Ce înseamnă 
regizorul pentru dumneata ? 

— Totu l j Singură, mi-e greu să mă defi
nesc. A m nevoie de cineva eare să creadă 
în mine. Căruia să-i ofer şansa de a se ex' 
pr ima p r in mine... 
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— Poate că nu te defineşti 
şi fiindcă ai jucat în registre 
extrem de variate. Mi se pare 
că între cele 30 de riduri, au 
fost şi ingenue şi cochete şi 
compoziţii din autori ca Cchov, 
Miller, Ostrovski. Molière, Shake
speare şi Brecht... Tcxitc laolaltă 
pot alcătui profilul unui actor. 

— Da, <lar încă o dată cred că to tu l de
pinde de existenţa reg izorului . U n actor fără 
regizor se salvează p r i n bun simţ, în dispe
rare de cauză, dar nu va avea bucuria îm
p l i n i r i i . Şi invers ! 

— Cnre au fost regizorii care 
ţi-au marcat formaţia r 

— Ajung să cred că c greu să mai găseşti 
regizori dispuşi să marcheze formaţia u n u i 
actor. Cred că nic i un actor nu s^ar simţi 
înjosit să fie considerat „creaţia" u n u i regi
zor. Î M I nu ştiu dacă m-a „însemnat" cineva, 
dar ştiu că m-arn străduit să nu risipesc ce 
m i s-a dat. ( ) întâlnire In care ţin şi în care 
cred : Cătălina Buzoiunu. Pescăruşul, d in pă
cate, nejucat prea m u l t , şi nevăzut «Ic mulţi, 
a însemnat m u l t pentru mine. 

— Ai jucat Nina ? 
— N u , îmi doream Nina. Dar Cătălina 

Buzoianu m-a convins să joc M aşa, acest al 
doilea „pescăruş", mi-a dăruit un balansoar 
intang ib i l pen t ru ceilalţi şi mi-a créait u n 
cîmp magnetic special. De alt fe l , la repe
tiţii, s-a obţinut acel f lu id magic, care trans
formă distribuţia într-o echipă. 

— Există la Iaşi premisele 
sau chiar nucleul unei echipe ? 

— E greu de spus. După mine, echipă 
înseamnă cointeresarea actoru lu i . E o for¬
mulă poate crudă, dar reală. Sigur că la 
unele spectacole se instaurează u n c l imat po
z i t iv . Dar aista depinde, fireşte, de regizor. 
Ea repetiţiile eu Pescăruşul sau cu Bolnavul 
închipuit ne simţeam angajaţi într-o cauză 
comună. Echipă, cred că c prea m u l t spus. 

— In ce raporturi te afli cu 
filmul românesc ? 

— în raj>orturi de galanterie. A m impre
sia că Buftea îmi tot face curte... propuner i 
' 'pentru Golgota, Sentinţa. Aşteptarea), dar 
mă s imt ca Solvcig, tot aştcptîndu-1 pe m i n 
cinosul Peer. De fapt, singura ocazie pc care 
regret că am ratat-O, a fost întîlnirea cu 
Lucian P int i l i e . îmi amintesc că şi Ştefan 
fordache, partenerul de probe în cup lu l pe 
care ar f i urmat să-1 realizăm (Duminică la 
ora G), a mărturisit într-un interv iu acelaşi 
regret. 

— 0 întrebare stas — ile in
terviu : ce proiecte ai ? 

— Proiectele mele dep ind dc necesităţile 
reper tor iu lu i t ea t ru lu i . 

— îţi admir spiritul de di.sci-
plină. Dar in teatrul imaginar 
pe care-l ai, ca fiecare actor 
de-altfel, ce tepeţi ? 

— Aş prefera să discutăm despre teatrul 
real. Cel imaginar, cu regizori imag inar i , c 
un teatru m i n u n a t dar nu există. 

— Şi în teatrul real ? 
— Acolo operăm cu termeni precum „pla

ni f icare" , „organizare" ; aceştia determină 
soarta u n u i actor, soarta u n u i spectacol în 
viaţa culturală a u n u i oraş. Deci, joc în ce 
sînt distribuită. Nu - in i îngădui niciodată să 
cer o piesă, un r o l , un regizor. Dar mi-aş 
dor i ca pe o bucurie personală, ca măcar o 
dată la două săptămîni să f iu pe scenă cu 
Ioana. 

— Consideri distribuirea în
tr-un rol o favoare sau un 
drept ? 

— I n teatrul ideal sau în cel real ? Ideal , 
ar f i un drept al actorulu i . Realitatea însă 
ne învaţă încetul cu încetul că acest drept 
devine şi o favoare fpoate termenul n u - i cel 
po t r i v i t ) , dar este or icum o şansă care apare, 
care se oferă. M i se spune că am noroc. 

— Dc ce ? 
— Fiindcă joc. (hai să r idem !), fiindcă am 

făcut probe la Buftea... fiindcă mă aflu doar 
la numa i 500 k m de Bucureşti ! 

— Dincolo de noroc, ai cu si
guranţă nişte arme j)rofesionale 
precise, pe care presupun că le-ai 
perfecţionat. 

— Dacă aş cunoaşte d inainte butoanele pe 
care trebuie să apăs pent ru reuşita u n u i r o l , 
m-aş simţi artisticeşte terminată. Sper să mă 
menţin în incert i tudine, în teama de ro l , d i -
buind. . . Cînd o să pierd acest sentiment, cînd 
un rol m i se va părea de la început descifrat, 
atunci probabi l că voi f i pierdută. Pînă 
atunc i , mereu mi-e frică şi mereu o iau de 
la început... 

M i r a l o s i f 
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